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قیمت سکه و ارز ) به تومان(

ترحیم
بازگشت همه به سوی اوست

با نهایت تاسف و تاثر درگذشت مرحومه حاجیه خانم 

سکینه جارالهی را به اطلاع اقــوام، دوستان و 
آشنایان محترم می رسانیم.

بــه همیــن مناســبت مجلــس ترحیــم آن مرحومــه روز 
در   20 الــی   18:30 ســاعت  از   1394/11/26 دوشــنبه 
مسجدالرضا)علیه الســلام( واقع در خیابان خرمشــهر، میدان 

نیلوفر برگزار می گردد.
خانواده های جارالهی، علمی، مسعودنیا، سیداحمدیان، 
عزیزی، قریشــی زاده، معزی، زکیخانی، خوش دامن، 
حــداد، درودیان، شــفیعی، جمال الدین، اشــکوری، 

مرتضوی، اسدی، جعفرپور و سایر خانواده های وابسته.

تسلیت

جناب آقای اشکان اشکانی نژاد
با نهایت تاسف و تاثر درگذشت پدر گرامیتان را تسلیت عرض نموده 
و از خداوند ســبحان برای آن مرحوم غفــران و رحمت الهی و برای 

حضرتعالی و دیگر سوگواران صبر و شکیبایی مسئلت می نماییم.
مدیریت و کارکنان امور بازرگانی و تولید آگهی ها

قیمت بازارنوع سکه
1/010/000سکه تمام طرح جدید
1/007/000سکه تمام طرح قدیم

502/000نیم سکه
267/000ربع سکه

179/000گرمی
102/750هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3505دلار
3985یورو
5115پوند

965درهم
1220لیر 

روند گرانی قیمت سکه و 
به  برجام  اجرای  از  طلا پس 
حدی افزایش یافته که نرخ 
بهار طرح جدید  تمام  سکه 
دیروز از مــرز یک میلیون 

تومان گذشت.
روز شنبه سکه طرح جدید 
با 33 هــزار تومان رشــد یک 
میلیون و 10 هزار تومان، طرح 
قدیم با 34 هزار تومان افزایش 
یک میلیون و 7 هــزار تومان و 
نیم سکه با 11 هزار تومان افزایش 
501 هزار تومان به فروش رسید.
ربع سکه هم با 6 هزار تومان 

افزایش 266 هزار تومان، سکه 
گرمــی با 2 هزار تومان رشــد 
179 هزار تومان و سکه گرمی با 
افزایش 2 هزار تومانی 179هزار 

تومان فروخته شد.
قیمــت اونس نیــز در بازار 
جهانی طلا دیــروز 1238 دلار 
درج شــد که طی سه روز اخیر 
حدود 44/5 دلار رشــد داشته 

است.
به گزارش خبرنگار ما، قیمت 
هر قطعه ســکه تمام بهار طرح 
جدید طی یک ماه اخیر 90هزار 
تومان گران شده است، به عبارتی 

در حالی که نرخ این نوع سکه در 
روز اجرای برجام )26 دی ماه( 
921 هزار تومان بود هم اکنون 

بــا 90 هزار تومــان افزایش به 
یک میلیــون و 10 هزار تومان 

رسیده است. 

در همین راستا رئیس اتحادیه 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
طلا در گفت وگو با ایسنا با بیان 
اینکه افزایش قیمت سکه ناشی 
از افزایش تقاضاست پیش بینی 
کرد روند گرانــی طلا تا 2 ماه 

دیگر ادامه خواهد داشت.
عبادالله محمدولی افزود: بعد 
از اجرای برجام، تقاضای خرید 
ارز از ســوی تجار افزایش یافته 
و همیــن موضوع تاثیراتی را در 

بازار طلا به همراه داشت.
وی همچنین با اشاره به بازار 
جهانی طلا نیز گفت: در حدود 

یک ماه اخیر برخی کشــورها از 
جمله چین، کویت، عربستان و 
اسپانیا حجم بالایی از طلا را از 
بازارهای جهانی خریداری کردند 
که منجر به ورود تقاضای بسیار 
بالا در بازار جهانی شد و این در 
حالی است که ذخایر طلا در دنیا 

نیز در حال اتمام است.
ســاس  ا بر گفــت:  وی 
بررسی های انجام شده کل ذخایر 
طلا در دنیا حدود 200 هزار تن 
برآورد شده بود که در حال حاضر 
حدود 160 هزار تن آن استخراج 

شده است.

کمتر از یک ماه پس از اجرای برجام

سکه از مرز یک میلیون تومان گذشت

ملی در سال  توسعه  صندوق 
1379 با هدف ایجاد ظرفیت برای 
به اقتصاد و کم  ایمنی بخشــی 
کردن آسیب های ناشی از کاهش 
قیمت نفت و حمایت از فعالیت های 
زیربنایی بخش خصوصی تاسیس 

شد. 
بنا بود که این صندوق با حمایت 
بیشتر از بخش غیردولتی در استفاده 
از حساب ذخیره ارزی، جلوی برداشت 
و هزینه کرد زیــاد دولت ها از درآمد 
نفتی را بگیرد. دولت یازدهم همواره 
انتقادهایی نســبت به عملکرد دولت 
قبل در خصوص برداشت بیش از اندازه 
از حساب ذخیره ارزی داشت، در این 
گزارش به بررسی موفقیت دولت تدبیر 

و امید در این خصوص می پردازیم.
مرکــز   93 ســال  اواخــر  در 
اسلامی  پژوهش های مجلس شورای 
در قالب گزارشــی مختصات اهداف 
حساب ذخیره ارزی و صندوق توسعه 

ملی را به این شکل تشریح کرد:
حساب ذخیره ارزی در برنامه های 
ســوم و چهارم بــا دو وظیفه »ثبات 
بخشــی به بودجــه در مواقع کاهش 
درآمدهای نفتی و جلوگیری از آسیب 
رساندن شــوک های نفتی به تعادل 
اقتصاد کشور« و »پس انداز بخشی از 
درآمد حاصل از نفت برای نســل های 
آینده با تبدیــل درآمدهای نفتی به 

سرمایه گذاری مولد« ایجاد شد. 
واگــذاری ایــن دو نقــش بطور 
همزمــان به حســاب ذخیــره ارزی 
موجب شــد کــه در عمــل با هدف 
تسریع در اجرای طرح های عمرانی و 
اعتباری بودجه  رفع برخی مشکلات 
ســنواتی، 90 درصد منابع حســاب 
ذخیره ارزی توسط دولت هزینه وتنها 
10 درصد منابــع صندوق به صورت 
تسهیلات به بخش غیردولتی پرداخت 
شود. با استفاده از تجربه ناموفق حساب 
ذخیره ارزی، ساختار صندوق توسعه 

ملی در برنامه پنجم توسعه به گونه ای 
طراحی شــد که موجودیت حســاب 
ذخیره ارزی فقط برای تعادل بخشی 
به بودجه عمومی کشور و حفظ ثبات 
آن تداوم یابد و به منظور تبدیل بخشی 
از درآمدهای حاصل از نفت، به منابع 
و سرمایه های زاینده اقتصادی صندوق 

توسعه ملی تاسیس شود. 
انتظــار می رفت با شــروع بکار و 
افزایش عمر صندوق توسعه ملی علاوه 
بر حفظ بخشــی از منابع نفتی جهت 
کاهش اثرات فشارهای اقتصادی ناشی 
از نوسانات قیمت نفت، با تقویت بخش 
خصوصی و مقاوم سازی اقتصاد، اتکاء 
اقتصاد کشور نیز به درآمدهای حاصل 
از فروش نفت کاهش یافته و شــاهد 

پیشرفت اقتصادی باشیم.
اهمیت وجود صندوق توسعه ملی 
در اقتصاد به اندازه ای زیاد اســت که 
در بند 18 سیاستهای ابلاغی اقتصاد 
مقاومتی پیش بینی شــده است تا با 
افزایش سالانه ســهم این صندوق از 
منابع حاصل از صادرات نفت و گاز، به 
نقطه ای برسیم که بودجه کشور بطور 
کامل از درآمدهای نفتی بی نیاز شود.

اما آمارها نشان می دهد طی این 
مدت که از عمر این صندوق می گذرد 
عــلاوه بــر اینکه حمایــت از بخش 
خصوصی صورت نگرفته است، کاهش 
وابستگی بودجه به نفت هم چشمگیر 
نبوده اســت. چنانکه براساس لایحه 
بودجه پیشــنهادی دولت برای سال 
95 وابستگی بودجه به نفت حدود 35 
درصد خواهد بود که این رقم در قانون 
بودجه سال 94 کل کشور 36.3 درصد 
بوده است، گرچه رئیس جمهوری در 
ابتدای ماه جــاری وعده داده بود که 
این نسبت در بودجه 95 به 25 درصد 
خواهد رسید. یعنی تقریبا بدون تغییر 
قابل ملاحظه ای سال آینده نیز اقتصاد 
همچنان وابسته به درامد فروش نفت 

خواهد بود.

اما چرا در طول این مدت، صندوق 
توسعه ملی کارکرد خود را در اقتصاد 
نداشته است؟ این ســوالی است که 
باید پاسخ آن را در عملکرد مسئولین 

جستجو کرد:
برداشت غیرقانونی از صندوق

اردیبهشت 93 مسعود میرکاظمی 
رئیس کمیســیون انــرژی مجلس از 
تخلف دولت یازدهم در برداشــت 4 
میلیارد دلاری از صندوق توسعه ملی 
پرده برداشت و گفت اسناد محکمی 
برای اثبات این موضوع داریم که انتشار 
خبر نامه رئیس دیوان محاسبات کشور 
به رئیس کمیســیون برنامه و بودجه، 
مبنی بر اینکه دولت 4 میلیارد دلار از 
حساب صندوق توسعه ملی برداشت 
کرده و 2 میلیارد دلار آن را در بانک 
مرکزی تبدیل به ریال کرده است علاوه 
بر اینکه تاییدی بر این مطلب بود، تضاد 
اظهارات مقامات ارشد دولت یازدهم 
مبنی بر پرهیز از قانون گریزی از یک 
سو و خودداری از افزایش پایه پولی از 

سوی دیگر را نشان می داد.
اواخر سال 93 و در جریان بررسی 
لایحــه بودجه ســال 94 نیــز مرکز 
پژوهشــهای مجلس طی گزارشی از 
نقض اساســنامه صندوق توسعه ملی 
در بودجه 94 و خواســت دولت برای 
اســتفاده از منابــع ارزی و ریالی این 

صندوق در بودجه خبر داد. 
همچنیــن در این گزارش ضمن 
تاکید بر نقش صندوق توســعه ملی 
در تبدیل بخشــی از عواید ناشــی از 
فــروش نفــت و گاز و میعانات گازی 
و فرآورده هــای نفتی بــه ثروت های 
ماندگار، مولد و ســرمایه های زاینده 
اقتصادی و نیز حفظ سهم نسل های 
آینده از منابع نفت و گاز و فرآورده های 
نفتی تاکید شــده بــود: دخالت در 
تصمیم گیری هــای هیئــت عامل و 
تعیین تکلیف برای آنها با تعیین مقدار، 
برخلاف منطق مدیریتی و کارشناسی 

اســت و می تواند پاسخگویی مدیران 
صندوق را به ســبب این گونه تکالیف 

مخدوش کند.
پــس از این گزارشــها در اوایل 
شــهریور سال گذشــته بود که سید 
صفدر حســینی رئیس هیئت عامل 
صندوق توسعه ملی هم به انتقاد شدید 
از رفتارهای بانک مرکزی و دولت در 
قبال این صنــدوق پرداخت و گفت: 
دولت هرجا کم می آورد، می گوید منابع 

از صندوق توسعه ملی تامین شود. 
وی کــه اقتصــاددان و از وزرای 
پیشــین اقتصاد است با علم به اینکه 
این عمل دولت چه ضربه ای به اقتصاد 
کشور خواهد زد گفته بود: زمانی که 
قرار اســت بخش خصوصــی از این 
منابع استفاده کند، با کارشکنی بانک 
مرکزی مواجه می شود. بانک مرکزی 
عــادت کرده که مرتب با ارز نفت کار 
کند و تصور می کند اگر این منابع را 
در اختیار نداشته باشد، بانک مرکزی 
نیســت در حالی که ایــن تفکر یک 

چالش بزرگ است.
البته پس از رســانه ای شدن، این 
صحبتها از طرف صندوق تکذیب شده 
و عنوان شد که منظور رئیس هیئت 
عامل صندوق، عملکــرد دولت قبل 
بوده اســت! و گرنه بانک مرکزی در 
دولت یازدهم به مدیریت دکتر سیف 
نقش موثری در کاهش معنادار تورم، 
کنترل رشد نقدینگی و به ویژه کاهش 
نوسانات نرخ ارز داشته که این مهم در 
آماده کردن زمینه برای سرمایه گذاری 
و حمایت از تولید، بسیار اساسی است. 
نکتــه قابل تامل اینجاســت که 
طبق گفته یکی از نمایندگان مجلس، 
مدیرعامل صندوق توســعه ملی در 
پاسخ اعضای کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس پیرامون برداشتهای غیرقانونی 
از صندوق، دولت را عامل دانســته و 
بیان کرده است که دولت اقدام به این 
کارها کرده و از دست وی خارج است.

موسی الرضا ثروتی عضو کمیسیون 
برنامــه و بودجه مجلس با بیان اینکه 
دولــت ســال گذشــته 13 درصد و 
امسال نیز 16 درصد از منابع صندوق 
برداشت کرده یادآور شد این موضوع 
خلاف قانون برنامه پنجم بود و دولت 
باید برای تامین منابع مورد نیاز خود 

راهکارهای جایگزین را انتخاب کند.
بی اعتقادی دولت به صندوق

گرچه عملکرد دو ساله دولت تدبیر 
و امید در برداشــت از صندوق توسعه 
ملی و اختصاص منابع آن به مواردی 
غیر از آنچه در قانون پیش بینی شده 
است نشــان دهنده بی انگیزگی دولت 
در توســعه و تقویت این صندوق در 
جهت نیل به اهداف مدنظر آن است، 
متن لایحه پیشنهادی بودجه سال 95 
کل کشور حاکی است دولت قصد دارد 
بیش از پیش از سهم صندوق توسعه 
ملی از درآمد نفت کاســته و از منابع 
موجود آن هم برای مواردی غیراز آنچه 
در اهداف تاسیس آن پیش بینی شده 

بود استفاده کند.
برنامه  کلي  سیاســت های  طبق 
ششم مقرر شده است که سالیانه 30 
درصد از منابع حاصل از صادرات نفت 
و میعانــات گازي و خالــص صادرات 
گاز به صندوق توسعه ملي واریز شده 
و ســالیانه 2 درصد به ســهم مذکور 

اضافه شود.
این در حالی اســت که در لایحه 
بودجــه ســال 1395، مطابق بند ب 
تبصره 1 مقرر شده  که سهم صندوق 

توسعه ملي 20 درصد تعیین شود. 
در ادامه بنــد ب تبصره 1 آمده 
است: »مبلغ واریزی از ماه یازدهم سال 
محاســبه و تسویه می شود و استفاده 
از سهم صندوق مذکور براي افزایش 

سرمایه بانک ها مجاز است.«
در واقع براساس آنچه که در بند ب 
تبصره 1 لایحه بودجه ســال 1395 
کل کشور آمده، دولت در سال آینده 

در صورتي ســهم صندوق را پرداخت 
خواهد کرد که منابع مورد نیاز بودجه 
عمومي تأمین شود و با توجه به قیمت 
نفت و میزان صادرات نفت تحقق منابع 
پیش بینی شده از صادرات نفت، نیازمند 
واریــز همه وجوه حاصل به حســاب 
بودجه عمومي است در نتیجه به نظر 
مي رسد منابعي به صندوق توسعه ملي 

واریز نخواهد شد.
همچنین دولت مجاز شده است 
که پس از اینکه از ماه یازدهم ســال 
آینده سهم صندوق را محاسبه و واریز 
کرد آن را به افزایش سرمایه بانک ها 

اختصاص دهد. 
این اقــدام مغایر سیاســت های 
کلي برنامه ششم بوده و هیئت امناي 
صندوق تنها مرجع صاحب صلاحیت 
بــراي تصمیم گیري در مــورد منابع 

صندوق توسعه است.
علاوه بر این، براي افزایش قدرت 
وام دهي بانک ها و کارآمدسازي آن ها 
لازم اســت که اصلاحات ســاختاري 
بانک ها در دســتور کار قرار گیرد چرا 
که با افزایش سرمایه بانک ها، در واقع 
مسئله بانک ها به صورت موقت و ناکارآ 
توسط عامل برون زاي برداشت از منابع 
صندوق توســعه ملي حل مي شود و 
مسئله بنیادي ارتقاي کارآمدي بانک ها 

را مرتفع نمي کند.
بنابراین مطابق خواســته دولت، 
اولاً سیاســت های کلي برنامه ششم 

نقض شده است.
ثانیــاً تصمیم براي واریز ســهم 
صنــدوق از ماه یازدهم به معني عدم 
تخصیص ســهم صندوق توسعه ملي 
اســت و در واقع دولت تصمیم گرفته 
اســت که از کل منابع نفتي کشور در 

بودجه استفاده کند.
ثالثاً اســتفاده از منابع بین نسلي 
صندوق توسعه ملي در بودجه خلاف 
سیاست های کلي برنامه ششم توسعه 

و قانون اساسنامه صندوق است.

از لایحه بودجه 95 بر می آید

صندوق توسعه ملی قربانی هزینه های جاری دولت

براساس آنچه مدیرکل برنامه ریزی و نظارت بر خدمات مسافری شرکت 
راه آهن اعلام کرده، سه چهارم بلیت قطارهای نوروزی فروش نرفته و روی 

دست راه آهن مانده است.
به گزارش ایســنا، مرتضی جعفری درباره آخرین وضعیت پیش فروش بلیت 
قطارهای مسافری طرح نوروزی از 25 اسفند 94 به مدت 20 روز تا 15 فروردین 
95 گفت: کل ظرفیت ایجادی برای این مدت 92 هزار و 285 صندلی به صورت 
روزانه و یک میلیون و 845 هزار و 700 صندلی در کلیه مسیرها است که بلیت 
یک میلیــون و 500 هزار صندلی در برنامه پیش فروش قرار دارد و نحوه فروش 

بلیت قطارهای محلی و حومه ای نیز متفاوت است.
وی با بیان اینکه حدود 400 هزار بلیت در طرح نوروزی تا به امروز توســط 
هم وطنان عزیز پیش خرید شده است، افزود: این رقم حدود یک چهارم بلیت های 
عرضه شــده است. درحال حاضر بلیت در تمام مسیرها برای اکثر روزهای طرح 
نوروزی موجود اســت و متقاضیان برای تهیه بلیت می توانند به سامانه اینترنتی 
پیش فروش بلیت به نشانی www.rai.ir و آژانس های مسافرتی و مراکز فروش 
بلیت قطار مراجعه کنند. این مقام مسئول در شرکت راه آهن جمهوری اسلامی 
ایران افزود: در مسیر تهران- مشهد برای تمامی تاریخ ها قطار موجود است که البته 
از قطارهای با کیفیت، بهتر در این مسیر استقبال شد و این نوع قطارها پر شده اند 
ولی قطارهایی مثل قطارهای اتوبوسی که به نسبت در قیاس با سایر قطارها خدمات 
کمتری به مسافران می دهند هنوز ظرفیت دارند. جعفری در پاسخ به این سؤال که 
استقبال مردم از قطارهای با کیفیت بیشتر بوده یا قطارهای ارائه دهنده خدمات 
ارزان، به پایگاه خبری وزارت راه اظهار کرد: با نظارتی که برروی ارائه خدمات به 
مسافران وجود دارد عمده قطارهای موجود در طرح نوروزی با کیفیت هستند و 
کمتر از قطارهای درجه 2 و اتوبوسی استفاده شده است ولی به طور کلی مردم 
از قطارهایی که از کیفیت خدمات بهتری برخوردارند، استقبال بیشتری کرده اند.
مدیرکل برنامه ریزی و نظارت بر خدمات مسافری شرکت راه آهن افزود: براساس 
اطلاعات موجود 24 درصد بلیت قطارهای مسافری عرضه شده از طریق اینترنت 
و مابقی از طریق مراکز پیش فروش بلیت بوده است.جعفری یادآور شد: متقاضیان 
خرید بلیت طرح های نوروزی می توانند برای کســب اطلاعات بیشتر درخصوص 
نحوه تهیه بلیت با سامانه صدای مسافر به شماره تماس 5149 اطلاعات کامل تر 
کسب کنند.وی با بیان اینکه تا به امروز گزارشی از شکایت مردمی دریافت نشده 
اســت، افزود: به این دلیل که فروش بلیت قطارهای نوروزی به صورت تدریجی 
انجام شد و ازدحام زیادی نیز برای تهیه بلیت شاهد نبودیم، بنابراین مشکل خاصی 
گزارش نشده است.جعفری اظهار کرد: درعین حال بازرسی به صورت محسوس و 
نامحسوس در آژانس های مسافرتی و مراکز فروش بلیت انجام می شود تا بر فروش 
بلیت به مســافران نظارت کافی وجود داشته باشد. گفتنی است درحالی که در 
دولت های نهم و دهم اکثریت مردم شهرها و حتی روستاها به راحتی می توانستند 
به مسافرت نوروزی بروند اما اکنون و با وجود اجرای برجام، حتی طبقه متوسط 
شــهری توان مالی کافی برای سفر ندارند و به همین دلیل سه چهارم بلیت های 
قطار روی دست راه آهن مانده است. با اینکه مردم به دلیل گرانی بلیت نمی توانند 
ســفر کنند وزیر راه و شهرسازی مخالفان گران شدن بلیت قطار را مارکسیست 

و نامسلمان خوانده بود.

براساس اعلام یک مسئول در شرکت رجا
سهچهارم بلیت قطارهای نوروزی

 روی دست راه آهن ماند

یک اقتصاددان با انتقاد از به تاخیر افتادن بررسی برنامه ششم گفت: 
با اتفاقی که میان مجلس و دولت افتاد و نتوانستند برنامه ششم را برای 
سال بعد تحویل دهند، عملا اقتصاد مقاومتی نه تنها در اجراء بلکه روی 

همان کاغذ هم تعلیق شد.
وحید شــقاقی شهری، اقتصاددان و عضو هیئت علمی دانشگاه خوارزمی در 
گفت وگو با نســیم، با انتقاد از بی توجهی دولت و مجلس به اجرای سیاست های 
اقتصاد مقاومتی اظهار داشــت: بعد از ابلاغ سیاست های اقتصاد مقاومتی دولت 
اقدام به نوشتن یک برنامه برای این سیاست ها کرد و یک سال هم برای آن وقت 
گذاشت. بعد از نگارش این برنامه گزارشی از طریق دستگاه های نظارتی در اختیار 
رهبر معظم انقلاب قرار گرفت که حاکی از این بود که این برنامه، برنامه روزمره 

دستگاههاست و نیازهای لازم برای اجرای اقتصاد مقاومتی را برآورده نمی کند.
وی افزود: در مرحله بعد رهبری از دولت خواســت که ستاد فرماندهی برای 
اقتصاد مقاومتی ایجاد شــود و در این ستاد اصلاحات ساختاری و کارهای جدی 
بــرای اقتصاد مقاومتی انجام شــود تا اقتصاد مقاومتــی به عنوان همان کارهای 
روزمره به حســاب نیاید. این اقتصاددان گفت:  دولت ستادی را به ریاست معاون 
اول رئیس جمهور تشــکیل داد و اسم این ستاد را ستاد راهبری اقتصاد مقاومتی 
گذاشت که اخیرا نام این ستاد به ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی تغییر نام داده 
است. بعد از آن دولتمردان در این ستاد 11 برنامه کلان نوشتند و سپس حدود دو 
ماه پیش نزد مقام معظم رهبری رفتند که گزارشی از برنامه های خود ارائه دهند.
شقاقی شهری تصریح کرد: نظر رهبری این بود که نباید برنامه ششم و برنامه 
اقتصاد مقاومتی جدا از هم باشد و اینها همه باید در یک برنامه نوشته شود. یعنی 

عملا برنامه ششم باید براساس سیاست های اقتصاد مقاومتی نوشته شود. 
وی بیان کرد: بعد دولت که برای نگارش برنامه ششم تا حدی پیش رفته بود، 
برنامه را دوباره بازنگری کرد و مواردی که لازم می دید به عنوان اقتصاد مقاومتی در 
برنامه ششم گنجاند. فارغ از این که برنامه هایی که دولت به عنوان اقتصاد مقاومتی 
در برنامه ششــم گنجاند، کفاف اجرای این سیاست ها را می دهد یا خیر، مسئله 
اصلی مسئله دیگری است. دولت این دو برنامه را با هم ادغام کرد و برنامه ششم 
را با 40 حکم مجزا نوشت و اعلام کرد که برای اجرای این برنامه نیاز به 40 حکم 
قانونی دارد و احکام دیگر را در لوایح قبلی داده بود و لازم به تکرار شدن آنها نیست.
عضو هیئت علمی دانشــگاه خوارزمی عنوان کرد: مجلس قبول نکرد و اعلام 
کرد که دولت به جای احکام قانونی باید خود برنامه را تقدیم مجلس کند. بنابراین 
شرایطی فراهم شد که بررسی برنامه ششم را به مجلس بعد موکول کردند. با توجه 
به این که تا مجلس بعدی تشکیل شود احتمالا شهریورماه خواهد شد و اگر این 
پروسه طی شود سال بعد هم تمام می شود، با تاخیر افتادن در بررسی برنامه ششم 

اصطلاحا به جای برنامه ششم اقتصاد مقاومتی هوا خواهد شد.
شقاقی شهری افزود: متاسفانه برخی اقتصاددانان مجلس به این مسئله توجه 
نکردند و با اتفاقی که میان مجلس و دولت افتاد و نتوانستند برنامه ششم را برای 
ســال بعد تحویل دهند، اقتصاد مقاومتی قربانی شد. با توجه به حساسیت های 
جامعــه برای نگارش اقتصاد مقاومتــی )حداقل روی کاغذ( حالا می بینیم که نه 
تنها همین مسئله هم اجرا نشد، بلکه اصل اجرای این سیاست ها هم معلق ماند.

وی با اشاره به نقش دولت در به تاخیر افتادن برنامه ششم خاطرنشان کرد: در 
این میان دولت هم راضی بود که برنامه ششم را مجلس بعد بررسی کند چون فکر 
می کرد که مجلس بعد با آنها همسوتر است. با این شرایط متاسفانه این همه وقت 
و هزینه ای که در این دو سال برای اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی صرف شد 
و حساسیت هایی که رهبری داشتند، شرایطی به وجود آمد که با تعویق در بررسی 

برنامه ششم، عملا سیاست های اقتصاد مقاومتی هم تعطیل شود.

یک عضو هیئت علمی دانشگاه:

اقتصاد مقاومتی تعلیق شده است

شصتمین مرحله یارانه نقدی به ازای هر نفر 45 هزار و 500 
تومان روز سه شنبه قابل برداشت است.

به گزارش فارس، ســازمان هدفمنــدی یارانه ها اعلام کرد: بدین 
وسیله به اطلاع مردم شریف ایران می رساند، شصتمین مرحله یارانه 
نقدی مربوط به بهمن ماه ســالجاری همانند ماه های گذشته به ازای 
هر نفر 45 هزار و 500 تومان ساعت 24 دوشنبه مورخ 94/11/26 به 

حساب سرپرستان محترم خانوارها واریز و قابل برداشت خواهد بود.

سازمان هدفمندسازی یارانه ها:
یارانه نقدی سه شنبه قابل برداشت است

واحدی   1600 ریــزش  با 
روز   2 طی  بورس  شــاخص 
کاری اخیر، هیجانات برجامی 

بازار سهام هم فروکش کرد.
به گزارش خبرنگار اقتصادی 
کیهان، بــازار ســرمایه که طی 
دو ســال اخیــر با زیان شــدید 
سهامداران روبرو بود در یک ماه 
گذشته و به دنبال اجرای برجام 
با هیجانات کاذبی به فعالیت خود 

ادامه داد.
این هیجانات غیرطبیعی که 
با نگرانی برخی کارشناسان همراه 
بود به قدری طی هفته های اخیر 
تشدید شد که شاخص بورس به 
ناگهان بیش از 14 هزار واحد طی 

3 هفته رشد کرد.
درباره روند صعودی فوق که 
فقط ناشی از احساسات زودگذر 
بود تعدادی از کارشناسان هشدار 
داده و یــادآور شــدند که وقتی 
در فضای واقعی اقتصاد کشــور 
با رکود شــدید و کسل کننده ای 
روبرو هســتیم معنــی ندارد که 

بورس به عنوان ویترین اقتصادی 
کشــور روزانه بین یک تا دو هزار 
واحد رشد داشته باشد. مگر پس 
از برجــام در عالــم واقع اقتصاد 
چه اتفاقی رخ داده که دماســنج 
بازار سرمایه باید سراسیمه روند 

صعودی را پشت سر بگذارد؟ 
بــه هر حال ترمــز این روند 
هیجانی که با جوســازی برخی 
رســانه های حامی دولت حسن 

روحانی نیز مدام تشدید شده بود 
چهارشنبه هفته گذشته کشیده 
شد و شاخص در این روز، سقوط 

700 واحدی را تجربه کرد.
پس از این افت معنادار بعضی 
فعالان بازار سرمایه تاکید کردند 
که روند صعودی متوقف شــده و 
از این پس شاهد حرکت معقولانه 
بورس خواهیم بود. بر همین مبنا 
دیروز هم دماسنج بازار سهام 903 

واحد ریزش کرد و در میانه کانال 
76 هزار واحدی قرا گرفت.

به هر حال باید توجه داشت 
در حالی که بسیاری از بنگاه های 
اقتصادی کشور به دلیل رکود 2 
ســاله اخیر دچار ورشکستگی و 
تعطیلی شده اند نباید به هیجانات 
برجامی دل خوش کرد بلکه باید 
واقع بین بود و برهمین اساس به 

تحلیل بازار سهام پرداخت.

با ریزش 1600 واحدی شاخص طی 2 روز

هیجانات برجامی بورس هم فروکش کرد

دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی گفت: شرکت های هواپیمایی 
برای پروازهای نوروزی به طور متوسط 30 درصد قیمت بلیت های خود 

را افزایش دادند.
مقصود اسعدی سامانی در گفت وگو با فارس درباره وضعیت نرخ بلیت پروازهای 
نوروزی اظهار کرد: شرکت های هواپیمایی تلاش کردند در راستای واقعی کردن 
نرخ بلیت پروازهای داخلی، افزایش 25 تا 35 درصدی و متوســط 30 درصدی 

نسبت به نرخ های تکلیفی گذشته را اعمال کنند.
وی با اشاره به اینکه در برخی مسیرها، نرخ بلیت هواپیما کاهش یافته است 
افزود: برای ایام نوروز طی هماهنگی با شــرکت های هواپیمایی و با توجه به یک 
ســرخالی بودن پروازهای رفت یا برگشت، افزایش نرخ متوسط 30 درصدی در 
قیمت ها نسبت به نرخ های تکلیفی گذشته اعمال شده است و مسافران می توانند 
بــا توجه به توان مالی خود و در ایام و ســاعت های مختلف، کلاس های مختلف 

پروازی را انتخاب کنند.
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی ادامه داد: بلیت های نوروزی عرضه شده در 
سیستم به فروش رسیده و سهمیه ایام نوروز ایرلاین ها اغلب به پایان رسیده است.

همچنین شرکت های هواپیمایی دیگر که برنامه های فصلی تنظیم می کنند 
و هر دو تا ســه ماه یک بار این برنامه تنظیم می شــود، در حال عرضه بلیت های 
نوروزی هستند و یا تنظیم برنامه آنها حداکثر تا چند روز آینده به پایان رسیده 
و عرضه می شود. اسعدی سامانی افزود: مسافرانی که متقاضی سفر در ایام نوروز 
هستند، باید بلیت های خود را از سایت شرکت های هواپیمایی و دفاتر ایرلاین ها 
و آژانس هــای دارای مجوز بند »الف« تهیه کنند و از خرید بلیت از ســایت های 

اینترنتی غیرمجاز خودداری کنند.
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی بیان کرد: ممکن است آژانس های دارای 
مجوز بند »ب« نیز اقدام به فروش بلیت نوروزی کنند و احتمال دارد اختلالی در 
خرید بلیت برای مردم ایجاد کنند که در این راستا لازم است مردم راستی آزمایی 
داشــته باشــند و نرخ ها را با قیمت هایی که ایرلاین ها در ســایت های خود درج 
کرده اند، مقایســه کنند. سامانی ادامه داد: مسافران در تهیه بلیت  از آژانس های 
دارای مجوز بند »ب« که پرواز چارتر را به صورت پکیج ارائه می دهند دقت کنند، 
در این فروش ها که پکیجی شــامل بلیت ترانسفر فرودگاهی، هتل و گشت های 
شهری است، بعضا ممکن است بلیت را به صورت تکی و با قیمت های غیرواقعی 
ارائه دهند که قطعا در این باره دستگاه های نظارت و سازمان هواپیمایی کشوری 

نظارت های لازم را اعمال می کنند تا اجحافی به مردم نشود.

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی:

بلیت پروازهای نوروزی 30 درصد 
گران شد

سپرده گذاران موسســه اعتباری منحله میزان می توانند از امروز 
همزمان با 25 بهمن ماه برای دریافت ســپرده های با سقف 30 میلیون 

تومان بر اساس شرایط تعیین شده مراجعه کنند.
به گزارش ایسنا، بعد از اینکه موسسه میزان با بررسی های انجام شده از سوی 
مراجع ذیربط به بانک صادرات واگذار شــد این بانک از آبان ماه امســال اجرای 
تعهدات خود در مقابل این موسســه را آغاز کرد. به طوری که با تعیین شرایط، 
ســپرده گذاران توانســتند از 16 آبان ماه سال جاری با مراجعه به شعب موسسه 
میزان که باجه های بانک صادرات در آن مستقر بود، با ارائه اسناد و مدارک لازم 

وضعیت سپرده های خود را تعیین تکلیف کنند.
بنابر آخرین گزارش اعلام شده از سوی بانک صادرات، در حدود بیش از سه ماه 
گذشته تاکنون بالغ بر 242 هزار نفر معادل حدود 85 درصد از کل سپرده گذاران 
میزان موفق به دریافت وجوه خود شده اند. این بانک اعلام کرده که با وجود تدابیر 
اتخاذ شده در کار ارزیابی و انتقال دارایی های موسسه میزان این فرایند با مشکلات 
و موانع زیادی روبه رو بوده و با کندی انجام می شود، اما با این حال با ارزیابی بخش 
دیگری از دارایی های اعتباری توسط کارشناسان مالی و دادگستری امکان پرداخت 
سپرده های تا 30 میلیون تومان فراهم شده و از سپرده حدود 41 هزار و 800 تن 

از سپرده گذاران به حسابی در بانک صادرات واریز می شود.
با پرداخت مرحله ســوم از وجوه از سوی بانک صادرات تعداد سپرده گذارانی 
که موفق به وجوه خود می شوند به بیش از 284 هزار و 300 نفر افزایش می یابد.

بنابر زمان بندی های انجام شده مراجعه سپرده گذاران موسسه میزان به شعب 
برای دریافت وجوه بر اساس رقم آخر کد ملی خواهد بود.

از امروز آغاز می شود
دور تازه پرداخت وجوه
سپرده گذاران »میزان«

رئیس اتحادیه گوشت گوســفندی گفت: در حدود دو ماهه 
اخیر نرخ گوشت گوســفندی در بازار نزدیک به 5 هزار تومان 

افزایش یافت.
علی اصغر ملکی در گفت وگو با مهر با اعلام این خبر افزود: هر کیلوگرم 

شقه بدون دنبه بین 33 تا 34 هزار تومان به مشتری عرضه می شود.
وی همچنین اظهار داشت: درحال حاضر قیمت هر کیلوگرم شقه بدون 
دنبه عرضه به مغازه دار بین 30 تا 31 هزار تومان و عرضه به مشتری بین 

33 تا 34 هزار تومان است.
وی، دلیــل این امر را کمبود عرضه عنوان کــرد و افزود: با توجه به 
اینکه در روزهای پایانی ســال هســتیم، عرضه دام در بازار به آن میزانی 

که باید باشد، نیست.
رئیس اتحادیه گوشــت گوسفندی با بیان اینکه نمی توان پیش بینی 
کرد در روزهای آینده وضعیت بازار به چه صورت خواهد بود، اضافه کرد: 
برنامه هایی برای واردات گوشت قرمز به کشور وجود دارد و ممکن است 
درصورت عرضه محصول وارداتی به بازار، قیمت ها متعادل شــود. ملکی 
اضافه کرد: در شــرایط فعلی ما با کمبود عرضه گوشت مواجه هستیم و 

قیمت ها روز به روز بالاتر می رود.

یک مسئول:
گوشت گوسفندی کیلویی 5 هزار تومان 

گران شد

یک اقتصاددان با بیان اینکه 
گروه های  نفع  به  مرکزی  بانک 
خــاص اطلاعــات و آمارها را 
اگر  گفت:  می کند،  سانســور 
قراردادها اشکالی ندارد و منافع 
ملی تأمین و حفظ شده است، 
چه ابایی وجود دارد که جزئیات 

را منتشر نمی کنند؟
اقتصاد  اســتاد  راغفر،  حسین 
دانشگاه الزهرا در گفت وگو با تسنیم 
در مورد محرمانه دانستن قراردادها و 
آمارهای اقتصادی، اظهار داشت: این 
یک مصیبت بزرگ برای کشور است؛ 
زیرا اگر قرار است ارزیابی دقیقی از 
تحولات اقتصادی کشــور و مسائل 
اقتصادی و اجتماعی داشته باشیم، 
بایستی محققین داده های لازم را در 

اختیار داشته باشند.
مدیریت  سازمان  اسبق  معاون 
و برنامه ریــزی در دولت اصلاحات 
با اشــاره به اعلام نشدن آمار رشد 
اقتصادی، ادامه داد: رشد اقتصادی 
موضوعی روشــن اســت، ولی آمار 
مربــوط به معوقات بانکی، ســهم 
اعتباراتی کــه بانک های خصوصی 
و دولتــی به بخش هــای مختلف 

اقتصادی پرداخت کردند، موضوعی 
نیســت که محرمانه باشــد و علت 
محرمانــه بودن آن این اســت که 
منافع یک گروه های خاصی روشن 
نشود که چه کسانی از منابع عمومی 

بهره گرفتند.
وی تصریح کرد: بانک مرکزی 
به نفع گروه های خاصی که ذی نفع 
بوده و هستند، اطلاعات را سانسور 
می کنــد؛ در حالی کــه این منافع 
عمومی مردم است و باید اطلاعات 
در اختیار محققین قرار گیرد تا بتوان 

تحلیل درستی از وضعیت داشت.
به گفتــه راغفــر، در همه جا 
آمارها را تا حدود زیادی دستکاری 
می کننــد، ولی در کشــور ما اصلًا 
خیلی از داده ها که به صورت سنتی 
تولید می شد، امروز تولید نمی شود؛ 
مثالــی که همین الان با آن مواجه 
هستیم، سهم تشکیل سرمایه ثابت 
ناخالــص در بخش هــای مختلف 
اقتصاد اســت که تا سال 91 تولید 
شده و از 92 و 93 تولید آن متوقف 
شــده، درحالی که این آمار نشان 
می دهد روند ســرمایه گذاری ها در 
کشور در چه بخش هایی بوده است 

و این را اصلًا تولید نمی کنند.
مشاور اسبق وزارت رفاه و تأمین 
اجتماعی افزود: محرمانه شدن سهم 
بخــش خصوصی از دیــون معوق 
بانک ها هم نوعی سرپوش گذاشتن 
روی فساد بزرگی است که در بخش 
شکل  کشــور  بانکداری خصوصی 
گرفته و به نظرم مسئله خیلی روشن 
است، زیرا علت سرپوش گذاشتن، 
این است که منافع گروه های خاصی 
در موضوع مورد ملاحظه است و یک 

اهداف خاصی دنبال می شود.
وی بــا تأکید بــر اینکه اهداف 
موضــوع  گذاشــتن  ســرپوش 
اظهار  اســت،  خصوصی ســازی ها 
داشــت: این اقدامــات می تواند به 
انزجار اجتماعی منجر شــود، زیرا 
آنهایی که این تفکر را دنبال کردند 

و جا انداختند که خصوصی ســازی 
خیلی خوب است، اکنون کاستی های 
آن را، ماله کشی می کنند و ضعف ها 
را می خواهنــد پوشــش دهند تا 

مطرح نشود.
راغفــر بــا اشــاره بــه اینکه 
قراردادهایــی مانند قــرارداد پژو و 
نفتی محرمانه اعلام می شوند، ادامه 
داد: همیشه در کشور اینگونه بوده 

و باعث تأسف است.
این اقتصاددان ایرانی با اشــاره 
بــه قراردادهایی که اکنــون و در 
پســاتحریم بسته می شــود، ادامه 
داد: اطلاعات این قراردادها را از آن 
طرف )کشــور خارجی( می گیریم 
که متأســفانه نشــان می دهد این 
قرارداد ها، قراردادهای به نفع مملکت 
نیست و باید جزئیات بیشتر آن در 

اختیــار مردم قرار گیــرد؛ اگر این 
قراردادها اشکالی ندارد و اگر منافع 
مردم و ملی تأمین و حفظ شــده و 
می شود؛ چرا و چه ابایی وجود دارد 
کــه جزییات و متن آن را منتشــر 

نمی کنند؟
وی بــا بیــان اینکــه قطعاً به 
شــفافیت نیاز داریــم و بدون آن 
نمی توان با فساد مبارزه کرد، گفت: 
فســاد همیشــه می تواند یکی از 
مشکلات اصلی کشور باشد و یکی 
از راه های مقابله با فســاد، شــفاف 
کردن اطلاعات است و دستگاه های 
حاکمیتــی و حکومتــی بخصوص 
بخش دولتی که مسئولیت اجرایی 
را عهده دارد، باید اطلاعات را شفاف 
ارائه کنند و قطعاً یکی از مســیرها 

همین شفافیت است.

راغفر تأکید کرد: هر کسی که از 
منابع عمومی استفاده می کند حتی 
یک ریــال، باید به مجلس گزارش 
دهــد، ولی خیلی از جاها می بینیم 
این اتفاق نمی افتد و منابع عمومی 
وارد بخــش خصوصی می شــود و 
علت هــم بحث خصوصی ســازی 
اســت که در این چند سال به اسم 
خصوصی سازی، ایجاد رشد اقتصاد 
و توســعه مطرح شد. استاد اقتصاد 
دانشگاه الزهرا در پایان گفت: یک 
عده تلاش می کننــد، برای اینکه 
اهداف خاصی را پیش ببرند و منافع 
گروه های خاصی را دنبال کنند، به 
نفــع این گروه های خاص به ترویج 
تفکر آزادســازی و خصوصی سازی 
اقدام می کنند و خیلی از اطلاعات 

را مخفی نگه می دارند.

حسین راغفر:

اگر قراردادهای اقتصادی اشکالی ندارد چرا منتشر نمی شود

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران معتقد اســت که 
قرارداد با شرکت پژو، تاثیری بر کاهش قیمت خودروهای داخلی 

ندارد.
محمدرضا نجفی منش در گفت وگو با ایسنا، درباره تاثیر قرارداد ایران با 
شرکت پژو بر بازار داخلی خودرو گفت: این قرارداد روی قیمت خودروهای 
داخلی تاثیری نمی گذارد به دلیل اینکه قیمت خودروهای داخلی متاثر از 

قیمت ارز است و نرخ ارز هم در حال حاضر روند کاهشی ندارد.
وی افــزود: حتی اگر بعــد از این قرارداد هزینه مبادلات کاهش پیدا 
کند باز هم هزینه تولید و در نهایت نرخ خودرو افزایش خواهد داشت لذا 
این انتظار که قیمت خودرو بعد از این قرارداد کاهش پیدا کند درســت 

و منطقی نیست.
به گفته نجفی منش، با قرارداد جدید خودروسازی امکان ورود مدل های 
جدید خودرو و همچنین ارتقا و بهبود ســاخت داخل و صادرات خودرو 

فراهم می شود.
بنابراین گزارش: با توافقی که در جریان ســفر رئیس جمهور اسلامی 
ایران به فرانسه به امضاء رسید، خودروساز فرانسوی پژو سیتروئن با قرارداد 
شراکتی به ارزش 400 میلیون یورو )436 میلیون دلار( با شرکت ایران 

خودرو، به ایران بازخواهد گشت.

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران:

خودرو ارزان نمی شود


